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مؽ السؾاضيع غاية الأىسية ذلػ لسا  الأثشيةيعج مؾضؾع البحث الانفتاح الثقافي لمجساعات 
مؤثخة، ليذ عمى الافخاد والجساعات  واقتراديةوسياسية  اجتساعيةيحسمو ىحا السؾضؾع مؽ ابعاد 

 .انسا عمى السجتسع ككل مؽ حيث ديسؾمتو واستقخاره
لمتداؤلات التي  إجابات مؾضؾعية إيجاد البحث في ىحا السؾضؾع عبخسعى الباحث  و،وعمي

ما . ).طخحيا الباحث والخاصة بسذكمة البحث والتي كانت تجور حؾل سؤال رئيدي ألا وىؾ
 (؟الثقافي للجماعات الاثنية في العراق بالانفتاح دالمقره 

ما دور و ؟  العراق فيالجماعات الاثنية  ما اهم أىسيا: ،سئمة عجةأمؽ ىحا الدؤال تفخعت 
الانفتاح الثقافي في ترسيخ الههية الهطنية على حداب الههية الخاصة ؟ وهل نجحت الدولة في 

وكيف أثرت الاحداث الاخيرة على مدتهى الانفتاح بين  تعاملها وأدارتها لتلك الجماعة ؟
 .؟ الجماعات الاثنية في العراق عامة ومدينة بغداد بذكل خاص

ثشية العخاقية، بسقابل عؾامل الأالى معخفة عؾامل الانفتاح في ثقافة الجساعات  بيشسا ىجف البحث
عؾامل الانفتاح ام  كحلػ معخفة أييسا اشج تأثيخاً في ثقافة تمػ الجساعات الانغلاق في الثقافة ذاتيا.

الانفتاح الثقافي عمى تحقيق  تأثيخفي اىجاف بحثة بيان مجى  عؾامل الانغلاق، ثؼ حاول الباحث
  .بيؽ تمػ الجساعات في مجيشة بغجاد الدمؼ الاىمي

الباحث مشاىج عجة مشيا السشيج التاريخي  وخجم فيتاس، مؽ البحؾث الؾصفية يعج البحث الحالي
تؼ تؾزيعيا عمى عيشة  ، واعتسج عمى استسارة استبيانيولاثشؾغخافي ومشيج السدح السيجانيوالسشيج ا

 .مؽ ست جساعات اثشية رئيدية وفاعمة في مجيشة بغجاد ( مبحؾثاً 325والبالغة ) قرجيو
 وقج تؾصل البَحث الى مَجسؾعة مؽ الشتائج اىسيا:

ن معغؼ افخاد عيشة البحث ىؼ مؽ الفئات العسخية الذابة والحيؽ ىؼ اقجر مؽ غيخىؼ عمى إ .1
 البعض سؾاء كانؾا مؽ الحكؾر او الاناث.عسميات التؾاصل والسذاركة والانفتاح الثقافي مع بعزيؼ 

اعيخت بيانات البحث ان اعمى ندبة مؽ السبحؾثيؽ ىؼ مؽ القؾمية العخبية مسا يحسل ىحه  .2
 ت الاخخى.جساعاباقي ال تجاهتحقيق الانفتاح الثقافي  فية السدؤولية الاكبخ الجساع
الثقافي بيؽ الجساعات ان العسل والتعميؼ مؽ اىؼ العشاصخ التي ساعجت عمى الانفتاح  .3

 السختمفة اثشيا وديشياً.
شكمت القؾمية الانتساء الاول لمسبحؾثيؽ ثؼ جاء الجيؽ والسحىب والعذيخة بعج ذلػ وىحا  .4

 يعشي ان فخص الانتساء الؾطشي اقل نريباً مؽ الانتساءات الفخعية الاخخى.
ثيخ الخلافات اتزح مؽ بيانات البحث ان الفقخ والجيل ىؾ مؽ اىؼ الاسباب التي ت .5

 الظائفية بدبب سيؾلة استغلاليؼ مؽ قبل رجال الجيؽ والدياسييؽ لتحقيق مرالحيؼ الحاتية.



 ج

 
 

ىشاك قشاعة لجى اغمب السبحؾثيؽ بان الجولة فذمت في تحقيق الانجماج والانفتاح الثقافي  .6
قؾانيؽ  بيؽ مكؾنات السجتسع العخاقي لاعتسادىا عمى طائفة واحجة في ادارة الجولة وعجم وجؾد

 ومؤسدات فعالة تعسل عمى تحقيق ذلػ.
 تغمب سسة الححر وعجم الثقة في تعامل السبحؾثيؽ مع مؽ يختمف معيؼ اثشيا وديشياً وثقافياً. .7
بالخغؼ مؽ ان الجيسقخاطية اعظت مجالًا اوسع للانفتاح الثقافي بيؽ الجساعات الا ان  .8

 تحقيق الانفتاح. خاطية فيا مؽ دور الجيسقالفؾضى وسؾء استخجام الحخية قج اضعف
ىشاك قشاعة لجى اغمب السبحؾثيؽ ان الاحداب العمسانية ىي الاصمح والاندب لإدارة الحكؼ  .9

 في العخاق.
غؼ الاقميات الاثشية والجيشية ليذ لجييا الخغبة في اليجخة خارج العخاق اذا ما تحقق عان م .11

 ليا الامان واحتخمت حقؾقيا الاثشية.
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Abstract:  

The issue of cultural openness of ethnic groups of subjects is very important because this 

subject has social, political and economic dimensions affecting all segments of society, from its 

continuation and stability. The researcher sought to through research to find answers to the 

questions posed by the problem  of research which was on the main question: (What is the extent 

of cultural openness in ethnic groups in Iraq), and branched out from this question a group of 

questions: What is the most important ethnic groups in Iraq? what is the effect of cultural 

openness depend in the consolidation of national identity at the expense of the special identity? 

Are The government succeeded in dealing and management of ethnic groups? How have the 

recent events on the level of openness between the ethnic groups in Iraq in general and the city 

of Baghdad in particular? 

The objective  of the search to know the factors of openness in the culture of all Iraqi ethnic 

groups compared with isolationism autonomy of each one of them. Then try the researcher on 

the extent of cultural openness to achieve civil peace between those groups in the city of 

Baghdad. It is also current research from the descriptive research, in which the researcher has 

used the historical approach and methodology ethnographic research and methodology of the 

field survey. The researcher adopted the form of a questionnaire distributed to a sample of the 

325 person from 6 major ethnic groups in the city of Baghdad. 

The research findings to a range of results, the most important: 

1. Most of the members of the research sample are from the youngest age groups capable of 

communication, participation and cultural openness with each other, whether male or 

female. 

2. The research data showed that the highest percentage of respondents are from Arab 

nationalism, which carries the greatest responsibility in achieving cultural openness toward 

other groups. 

3. The work and education are the most important elements that have helped to open culture 

between the different ethnic groups in religion. 

4. National formed the first affiliation a sample search, and then came after both the religion 

and doctrine and clan, this means that national affiliation less than other subsidiary 

affiliations 

5. It was clear from the research data of poverty and ignorance, is one of the most important 

causes of sectarian disagreements because of the ease of their exploitation by the clergy, 

politicians to achieve personal self-interests. 

6. There is a conviction among the majority of respondents that the State failed to achieve 

integration and cultural openness between the components of the Iraqi society, the adoption 

of one sect in the state administration and the absence of effective laws and institutions 

working to achieve that. 

7. There caution and lack of confidence in the treated respondents with differs with them 

ethnically and religiously and culturally. 

8. Despite the fact that democracy gave a broader cultural openness between groups but chaos 

and abuse of freedom has weakened the role of democracy to achieve openness. 

9. There is a conviction among the majority of respondents that the secular parties are the best 

and most suitable for governance in Iraq. 

10. Most of the ethnic and religious minorities have no desire to immigration to outside Iraq if 

security and respect Available to them and  Guaranteed Their Rights. 
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